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ساخت قطعه ای در اوکراین 
بر اساس ترانه شمس لنگرودی

از سروده های شمس  ای  ترانه  بخش فرهنگی - 
اجرا خواهد  موسیقی  قطعه  یک  قالب  در  لنگرودی 

شد.
به گزارش ایسنا، ترانه شمس لنگرودی با نام »روح 
امسال  زمستان  در  نوروزی  نوید  صدای  با  باران« 

منتشر خواهد شد.
به  و  کردی  موسیقی  از  تمِی  براساس  باران«  »روح 
آهنگسازی محمد فرمانیان ساخته شده است. ضبط 
این اثر در شهر کیف، در کشور اوکراین با همکاری 
ارکستر ویرتوزهای اوکراین ضبط شده است. در شکل 
گیری این اثر شمس لنگرودی ترانه خود را بر روی 
ملودی شکل داده است. فضای غالب اثر عاشقانه است 

و ابیات آغازین آن این گونه است:
»در این زمستان به سوی تو پناه جانم/ چگونه آیم 

بسته پایم نمی توانم
تمام عمرم در این غربت به هیچ باغی/ ندیده ام من 

گلی حتی به خواب هایم«
آغاز  لنگرودی  شمس  از  دکلمه ای  با  آهنگ  این 
هم صدای  دیگر  جای  چند  در  ادامه  در  و  می شود 

شمس لنگرودی را با دکلمه ی کلام می شنویم.

»عصر جدید« پس از ۵ ماه 
دوباره به تلویزیون می آید

ایجاد  با  جدید«  »عصر  ضبط   - فرهنگی  بخش 
این  و  است  شده  سرگرفته  از  دوباره  تغییراتی، 
برنامه پس از ۵ ماه وقفه، دوباره به آنتن شبکه سه 

بازمی گردد.
تولید مسابقه »عصرجدید« با اجرای احسان علیخانی، 

با تفاوت نسبت به گذشته، دوباره آغاز شده است.
بر  تلویزیونی که  این مسابقه  در ضبط سری جدید 
اساس شیوه نامه های ابلاغی ستاد ملی مقابله با کرونا 
تغییراتی در آن انجام گرفته است، اجرای هر گروه یا 
فرد شرکت کننده به طور مجزا در یک روز خاص ضبط 
می شود و داوری بر اساس ویدئوی تصویربرداری شده 
از اجرا در روزی دیگر، توسط هیات داوران متشکل 
از امین حیایی، بشیرحسینی، آریا عظیمی نژاد و رویا 

نونهالی، صورت می گیرد.
و  مساله ساز  هرچند  را  تغییر  این  عصرجدیدی ها 
زمان بر می دانند، اما معتقدند در این روزها که جامعه 
نیاز به تفریح و سرگرمی دارد، برای اوقات فراغت آن ها 
و احترام به بیننده، این شیوه تولید را برگزیده اند و به 
این شیوه، گروه های شلوغ مجبور به حضور هم زمان 
در محل استودیو ضبط برنامه نیستند، زمان حضور 
هر گروه شرکت کننده در فضای تولید برنامه کاهش 
یافته است و در زمان ضبط بخش داوری اصلی نیز 
برابر داورها حاضر  نماینده در  تنها یک  از هر گروه 

می شود.
مرحله مقدماتی و مرحله دوم »عصر جدید«، در نیمه 
ابتدایی امسال پخش شد و پروژه دو مرتبه به علت 
شرایط ویژه ایام کرونایی تعطیل شد و حالا پس از 
۵ ماه وقفه، به زودی مرحله نیمه نهایی این مسابقه 

استعدادیابی روی آنتن شبکه سه خواهد رفت.
به  جدید«،  »عصر  نیمه نهایی  مرحله  پخش  زمان 

زودی اعلام خواهد شد.

 ایرج نوذری در یک سریال 
کمدی بازی می کند

مجموعه  تولید  پیش  پایان  با   - فرهنگی  بخش 
محمدرضا  کارگردانی  به  آبی«  »روزهای  تلویزیونی 
حاجی غلامی، تصویربرداری جدیدترین سریال شبکه 

پنج سیما در شمال کشور آغاز شد.
پایان  با  همزمان  خبرآنلاین،  خبرگزاری  گزارش  به 
امیری،  پرویز  تهیه کنندگی  به  سریال  پیش تولید 
علی  نوذری،  ایرج  متخصص،  فریبا  جوان،  ویدا 
مرتضی  غفوری،  مهسا  ساکت اف،  کیوان  سلیمانی، 
زارع، مجید پتکی، عاطفه چوپانی، مجید شهریاری، 
پرهام موحدی، پریا مهدوی و امین علی شهسواری 
سریال  جدیدترین  بازیگران  گروه  اولین  عنوان  به 
شبکه پنج سیما معرفی شدند و گروه تولید برای آغاز 
تصویربرداری فصل اول این سریال عازم لوکیشنی در 

شمال کشور شدند.
علی  هاشم  طرح(،  سرخ)مجری  ده  عبدی  علی 
)مدیر  راستجو  رامین  تولید(،  اکبری)مدیر 
صدابرداری(،  )مدیر  عابدینی  بهروز  تصویربرداری(، 
سنگ  افشین  ریزی(،  کاشی)مدیربرنامه  وحید 
شهیری  حمید  کارگردان(،  اول  چاپ)دستیار 
عاطفه  گریم(،  ملکی)طراح  محسن  صحنه(،  )طراح 
گوهرشناس)مدیر  محسن  لباس(،  غلامپور)طراح 
احسان  و  عمومی(  توفیقی)روابط  بهنام  تدارکات(، 
هوشیارگر)مشار رسانه ای( سایرعوامل تولید مجموعه 
ترکیب  بزودی  و  هستند  آبی«  »روزهای  تلویزیونی 

کامل بازیگران نیز معرفی خواهند شد.
»روزهای آبی« پیرامون خانواده ای است که در شرایط 
تا در  قرار می گیرند و مجبور می شوند  مالی سخت 
اهالی روستا  با  آنها  ارتباط  و  روستایی ساکن شوند 
ماجرایی کمدی و تاحدودی فانتزی را پدید می آورد.

فصل اول مجموعه تلویزیونی »روزهای آبی« در ۲۶ 
قسمت ۴۰ دقیقه ای، به سفارش گروه فیلم و سریال 
امیری برای  شبکه پنج سیما و تهیه کنندگی پرویز 

پخش در بهار ۱۴۰۰ آماده می شود.
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}فرهنگ و هنر {

نظر محمدرضا شفیعی کدکنی درباره 
»شاعر ملی ایران«

بخش فرهنگی - داستان زندگی عارف قزوینی داستان پرماجرایی 
است. کسی که »شاعر ملی« لقب گرفته بود، روزگاری در کنج خلوت 

و غربت، در ناامیدی از مردم روزگارش چشم از جهان فروبست.
کتاب »سراینده رهایی مردم« که به تازگی از نشر نگاه منتشر شده 
است، نگاهی دارد به زندگی عارف قزوینی، تصنیف ساز نامدار معاصر، 

و آثار او از نظر منتقدان و کارشناسان.
به خیال  مهدی  کوشش  به  است،  عارف  یادنامه  واقع  در  که  کتاب 
تدوین شده است. بخش نخست این اثر به سیری در زندگی و آثار 
عارف اختصاص دارد که شامل مقالات و یادداشت هایی در این رابطه 
است. محمدرضا شفیعی کدکنی در یادداشتی در این بخش عارف را 
شاعر ملی ایران می نامد. شفیعی معتقد است شعر عارف از عاطفه ای 
خالص به وطن سرشار است. به گفته او در آثارش؛ عارف عارف تصنیف 
را تاحد شِعر تعالی داده است و یک مقایسه میان تصنیف  های او و 
تصنیف  های رایج زبان فارسی قِبل از او، این حقیقت را روشن می  کند 
که عارف چه سهم عظیمی در شکل دادن به ادبیات ملی عصر خویش 

و به ویژه در نوع تصنیف  ها دارد.
یوسفی،  غلامحسین  آرین پور،  یحیی  از  یادداشت هایی  ادامه،  در   
شاهرخ مسکوب، محمدابراهیم باستانی پاریزی، محمدجعفر محجوب، 

محمد قائد و ... منتشر شده است.
این کتاب  برپایی کنسرت« عنوان بخش دیگر  تا  »از تصنیف سازی 
به  برمی آید،  عنوان  از  که  همانطور  آن-  محوری  موضوع  که  است 
تصنیف های عارف و کارکرد اجتماعی و سیاسی آنها در جامعه ایران از 
گذشته تا امروز اختصاص دارد. در این بخش یادداشت هایی از محمد 
روح الله  جمالزاده،  محمدعلی  سپنتا،  ساسان  وزیری،  علینقی  گلبن، 

خالقی، محمدحسین شهریار، بنان، داوود پیرنیا و ... ارائه شده است.
بخش دیگر کتاب به سفر پرماجرای عارف در بحبوحه قیام خراسان و 
قتل کلنل پسیان اختصاص دارد و در نهایت رابطه عارف با ایرج میرزا 
و جوابیه هایی که بین این دو رد و بدل شده در بخشی با عنوان »شازده 
قاجار و شاعر ملی« بررسی شده ست. بیان خاطراتی از روزهای پایان 
او، بخش های  از درگذشت  حیات عارف و حوادث و ماجراهای پس 

دیگر این کتاب را تشکیل می دهد.
ترانه  و  بر تصنیف  تأثیر عارف  از منظر  اینکه  بر  کتاب حاضر علاوه 
فارسی از نگاه بزرگان و صاحب نظران خواندنی است، از منظر آشنایی 
با حال و احوال دوره اجتماعی و سیاسی زمان حیات شاعر نیز قابل 
تأمل است. کتاب در بخش هایی از جمله مواردی که به ذکر خاطرات 
دوران پیش چشم مخاطب  آن  از  را  پنهانی  زوایای  دارد،  اختصاص 
امروز می گشاید.  نشر نگاه کتاب »سراینده رهایی ایران« را در ۲۰۰ 
نسخه و در 7۴8 صفحه در دسترس علاقه مندان به زبان فارسی و 

ادبیات معاصر قرار داده است.

بیژن میرباقری و بازگشت با سریالی در ۱۴۰۰

چرا تلویزیون در پشتِ چند مجموعه 
پناه می گیرد؟

بخش فرهنگی - کارگردان قدیمی سینما و تلویزیون اعتقاد دارد 
ترس حرکت به سمت آینده باعث شده تا پشتِ چند سریال تلویزیونی 

که شناخته می شوند، خودشان را پنهان کنند.
تلویزیون این روزها در کنار روی آوردن به ساخت فصل های متعدد 
از سریالی که مورد استقبالِ بیننده قرار می گیرد، سراغِ ساخت فصل 
»عملیات  و  جوانی«  »روزگار  همچون  نوستالژی هایی  از  جدیدی 
۱۲۵« هم رفته است. این سری سازی ها در عینِ جذابیت، برخی اوقات 
باعث از بین بردن خاطره های خوب مخاطب از آن مجموعه تلویزیونی 
شده که مصادیق بارزی دارد. اما ساخت نوستالژی های گذشته بعد از 
چند دهه، ما را یاد فیلم شهر موش ها می اندازد که فصل دوم آن بعد 
از ۲۰ سال ساخته شد و نتوانست آن دورانِ خاطرانگیز و طلایی اش 

را تکرار کند.
بلکه  نبود  جذاب  امروز  کودکِ  برای  دیگر  که  کرد  اشاره  نکاتی  به 
»شهر  آن دهه گذشته  در  که  بود  و جذاب  نسلی خاطرانگیز  برای 
که  باشد  تأمل  قابل  شاید  جهت  این  از  بودند.  دیده  را  موش ها۱« 
سازندگان »روزگار جوانی« باید برای نسل امروز سریال بسازند و مورد 
توجه شان قرار بگیرد؛ نه اینکه فقط به مخاطب آن دوران بیندیشند. 
البته روی آوردن به سری سازی شاید عوامل سازنده و مدیران را قدری 
از سوژه های بکر و موقعیت های جدید هم دور کند. در عین حال حفظ 
برِند هم اهمیت دارد و اگر درست و اصولی ساخته شوند می توانند 
سریال  چند  اینکه  کما  شوند.  تبدیل  تلویزیونی  ماندگارِ  کارهای  به 
توانسته اند خودشان را در ذهنِ بیننده قرار دهند و در هر بار پخش 

مجدد، جزو سریال های پربیننده تلویزیون باشند.
کارگردان  میرباقری  بیژن  سراغ  به  موضوع  این  بیشتر  واکاوی  برای 
پیشکسوت سینما و تلویزیون رفتیم که مدتی است در تلویزیون غیبت 
دارد و به تعبیر خودش اگر همه شرایط تولید فراهم شود با سریالی 

درام، ۱۴۰۰ به تلویزیون برمی گردد. 
چرا سریال ها ماندگار نمی شوند؟

مشروح این گپ و گفت را در ادامه بخوانید:
بیژن میرباقری درباره اینکه چرا سریال های امروز به نسبت گذشته، 
از  یکی  شاید  گفت:  تسنیم   خبرنگار  به  دارند  کمتری  ماندگاری 
علت های مهمِ آن وجود شبکه های اجتماعی و تحول زمانه ای باشد 
که سریال های خارجی به نسبت گذشته سریعتر و راحت تر به دستِ 
مخاطب می رسد. امروز بیننده بیشترین وقت خودش را برای حضور 
در فضای مجازی می گذارد و یا بیشتر به VODها سر می زند. طبیعی 
این  در  هم  تلویزیون  البته  کند.  ریزش  زیادی  مقدار  مخاطب  است 
سال ها تغییری در ماهیت و نگرش تولید سریال ها و داستان هایش 
ایجاد نکرده و این عدم تغییر و آن فضای بازِ متنوع، باعث شده که 
سریال های امروزی مثل گذشته نتوانند آن ماندگاری شان ایجاد شود.

چرا تلویزیون در پشتِ چند مجموعه پناه می گیرد؟
او درباره سری سازی  و ساخت فصل جدیدی از کارهای نوستالژی چند 
دهه قبل، خاطرنشان کرد: شاید ترس نسبت به آینده، باعث می شود 
تلویزیون خودش را پشت چند مجموعه تلویزیونی که شناخته شده اند 
پنهان کند و یا به تعبیری پناه بگیرد. بر این باورند همین چند اثر 
جواب می دهد و وارد سوژه ها و افکار جدید نمی شوند. به نظرمن این 
ترسِ مدیریتی است که باعث شده به سراغ آنچه در گذشته جواب 

خودش را داده، می روند. 
عدم شناخت مخاطب؛ دلیل ناکامی در سریال سازی

میرباقری تأکید کرد: تلویزیون در سریال سازی موفق نمی شود، چون 
مخاطب را نمی شناسد و این عدم شناخت، سریال ها را بیشتر به سمتی 
می برد که برای مدیران سفارشی و مناسبتی می شود. وقتی این میزان 
سریال های مناسبتی به هر دلیلی تولید می شوند برآمدِ این نکته است 
و  بدهیم  از دست  را  مخاطب  که  روند  این  در  داریم  اصرار  ما  پس 
خواه ناخواه مخاطب به سمت پلت فرم های اینترنتی برود و برای آن ها 

هزینه کند. 
بازگشت با درام اجتماعی

این کارگردان سینما و تلویزیون درباره بازگشت به تلویزیون با ساخت 
درام اجتماعی، گفت: در حال حاضر، پروژه ای را جلو می برم که درامی 
اجتماعی است. کار ۲۰ قسمتی که اگر شرایط ساخت آن فراهم شود 
و بگذارند با آن استانداردی که مدنظر دارم، این کار را به مرحله تولید 
برسانم، ان شاءالله سال ۱۴۰۰ این سریال تولید خودش را آغاز کند و به 

نسبت کارهای دیگرم، تفاوت های چشمگیری خواهد داشت. 
او در خصوص جزئیات داستان این سریال تلویزیونی، خاطرنشان کرد: 
روحیاتشان تغییر  این درام اجتماعی قصد دارد به مردمی که دائماً 

می کند ارزش هایی را برای این تغییر یادآوری کنند.

گفت وگو با متین ستوده به بهانه بازپخش سریال »لیسانسه ها« از آی فیلم ۲

بازیگری که از کَل کَل  با مادرخوانده اش لذت برده است
زهرا صلواتی 

متین ستوده و رویا میرعلمی، دو بازیگر نقش های ترانه و فرشته در »لیسانسه ها« بودند 
که آب شان در یک جو نمی رفت. کَل کل و تقابل این دو شخصیت، یکی از وجوه طنز 
این سریال بود که برای مخاطبان تلویزیون جذابیت داشت؛ ماجرای رقابت یک دختر با 

مادر خوانده اش که سرانجام به خیر و خوشی تمام شد.
از  را  بازیگری  ستوده  متین 
خانه  »این  سریال  با  و  کودکی 
دور است« آغاز کرد و تا به امروز 
در سریال های متعددی از جمله 
دونگ  »سه   ،»۱۲۵ »عملیات 
سه دونگ«، »زمانه«، »پروانه«، 
و  »غیرعلنی«  »میکائیل«، 
»دلبران« به ایفای نقش پرداخته 

است.
سریال  در  همچنین  ستوده 
نقش  ایفاگر  »لیسانسه ها« 
دختر  و  مسعود  نامزد  »ترانه«، 
سریال  بود.  مهاجر  آقای 
کارگردانی  به  »لیسانسه ها« 
حضور  اولین  صحت،  سروش 
به  طنز  ژانر  در  ستوده  جدی 
شمار می رود و از این منظر، برای 
تاکید  دارد.او  ویژه ای  جایگاه  او 
می کند که ترانه را خیلی دوست 
می داشته و به نوعی با او زندگی 

لیسانسه ها«  »فوق  و  »لیسانسه ها«  دوم  سری  در  شخصیت  این  و  است  می کرده 
پخته تر شده و از آن شمایل معصومانه اولیه فاصله گرفته است. ستوده حضور پررنگ 
تاکید  و  این سریال می داند  نقطه قوت اصلی  را  زنان در »لیسانسه ها«  تاثیرگذار  و 
او،  باور  به  است.  داشته  زیادی  جذابیت  خودش  برای  پررنگ  حضور  این  می کند 
شخصیت پردازی های مناسب و بازی های واقعی و نگاه جذاب و متفاوت به مشکلات 
جامعه و جوانان از دیگر شاخصه های سریال »لیسانسه ها« است. این شب ها، شبکه 
آی فیلم ۲، سریال »لیسانسه ها« را روی آنتن دارد. به همین مناسبت، گفت وگویی 
بازیگرانش،  دیگر  که  این مجموعه  در  ترانه  نقش  بازیگر  متین ستوده،  با  داشته ایم 
امیرحسین رستمی، هوتن  شکیبا، امیر کاظمی، بهنام  تشکر، بیژن بنفشه خواه، کاظم 
سیاحی، رویا میرعلمی، عزت الله مهرآوران، سیاوش چراغی پور و مهران رجبی هستند.
  بازی در سریال »لیسانسه ها«، اولین حضور جدی شما در ژانر کمدی بود. از 

این تجربه راضی هستید؟
بله، تجربه خیلی خوبی بود و خودم کاملًا راضی ام. هر بازیگری دوست دارد ژانرهای 
مختلف را تجربه کند. »لیسانسه ها« هم فرصت خوبی بود تا من توانایی هایم را در ژانر 

طنز نشان دهم.
  چگونه به تیم بازیگران »لیسانسه ها« پیوستید؟

از طریق آقای جودی که تهیه کننده سریال بودند، به آقای صحت معرفی و برای نقش 
ترانه با من صحبت شد. با کارهای آقای صحت از قبل آشنایی داشتم و می دانستم که 
چقدر در کارشان خوب هستند. تیم »لیسانسه ها« خیلی حرفه ای و کاربلد بودند و نوعی 

اطمینان خاطر را به وجود می آوردند که نتیجه کار، قابل قبول و تماشایی خواهد شد.
  ترانه که شما ایفاگر نقشش در »لیسانسه ها« هستید، دختری مهربان و 
صبور است که با تمام مشکلات زندگی و کمبودها کنار می آید و به خصوص در 
برابر نامزدش )مسعود( خیلی مدارا می کند. اما وقتی صحبت از ازدواج مجدد 
پدرش به میان می آید، مخاطب چهره جدیدی از او را می بیند که  در عین حال 

جذاب هم هست.
با  به نظرم ترانه در همین سکانس های اعتراضی و به خصوص کَل کل هایی که  اتفاقاً 
مادرخوانده آینده اش دارد، بیشتر دیده شد. مردم هم از این وجه شخصیتی ترانه استقبال 
خیلی خوبی کردند. چالش های ترانه و فرشته واقعا جذاب شده بود و مردم می خواستند 

شاهد این لفاظی ها باشند. به هر حال، ترانه هم مانند هر دختری، دوست ندارد زن دیگری 
را به جای مادرش ببیند و ناخودآگاه گارد می گیرد و مقاومت نشان می دهد.

  البته ترانه حتی در این صحنه های اعتراضی هم بدجنس به نظر نمی رسد.
البته  و  است  طبیعی  او  اولیه  واکنش های  نیست.  بدقلب  و  بدجنس  ذاتا  چون 
مادرخوانده اش هم در برابرش کم نمی آورد؛ اما این دو نفر، از هم متنفر نیستند و حتی 
زندگی  هم  کنار  در  نهایت،  در 

می کنند.
و  مسعود  برابر  در  ترانه    
بی خیالی اش  و  سبک سَری ها 
او  با  و  هم خیلی صبور است 

مدارا می کند.
و  دارد  دوست  را  مسعود  ترانه 
و  کند  زندگی  او  با  می خواهد 
کنار  هم  مسعود  مشکلات  با 
خیلی  شبیه  ترانه  است.  آمده 
سطح  در  که  است  دخترانی  از 
جامعه می بینیم. گاهی به مسعود 
خانه ای  زودتر  تا  می آورد  فشار 
اجاره کرده و زندگی شان را آغاز 
کنند؛ اما به وقتش هم زنانگی های 
که  می بینیم  و  دارد  را  خودش 
لوس  مسعود  برای  را  خودش 
می کند و مثل بچه ها او را مورد 
خطاب قرار می دهد. نقش پررنگ 
»لیسانسه ها«  سریال  در  زنان 
خیلی جذاب بود، چرا که  برعکس بسیاری از سریال های طنز، زنان نقش های فرعی 

نداشتند و اتفاقاً حضورشان در قصه خیلی پررنگ و تاثیرگذار است
و  نزدیکی  احساس  او  با  و  داشتید  دوست  را  ترانه  چقدر  خودتان   

همذات پنداری می  کردید؟
ترانه فصل دوم  اتفاقاً  با او زندگی می کردم.  ترانه را خیلی دوست داشتم و به نوعی 
کََل کَل ها و جر و بحث های  به نظرم  بیشتر دوست داشتم.  اولش  از سری  را  سریال 
ترانه با فرشته، شخصیت او را جذاب تر کرده بود. ترانه در سری دوم »لیسانسه ها« و 
»فوق لیسانسه ها« شخصیت واقعی تری داشت و از آن معصومیت اولیه فاصله گرفته بود.
  معمولاً بخشی از دیالوگ ها در سریال های طنز به شکل بداهه ادا می شود. 
این بداهه گویی در سریال »لیسانسه ها« و به خصوص در جدل های کلامی 

ترانه و فرشته چقدر پررنگ بود؟
به  چیزهایی  گاهی  می کرد،  بازی  را  مقابلم  نقش  که  میرعلمی  خانم  هم  و  من  هم 
ذهن مان می رسید و اجرا می کردیم و معمولا هم با موافقت آقای صحت رو به رو می شد. 

البته بیشتر این کَل کل ها در فیلمنامه آمده بود.
  خودتان چقدر به ژانر طنز علاقه دارید؟

بعد از سریال »لیسانسه ها« نظرم به این ژانر خیلی مثبت شده است. هرچند دوست 
ندارم در قالب یک ژانر خاص بمانم. با این حال اگر پیشنهاد خوب دیگری برای بازی در 

سریال طنز داشته باشم، حتماً قبول می کنم.
  »لیسانسه ها« یکی از بهترین و پر مخاطب ترین آثار طنز تلویزیون در چند 

سال اخیر است، نقاط قوت این سریال را چه می دانید؟
برای خودم، نقش پررنگ زنان در سریال خیلی جذاب بود. در »لیسانسه ها« برعکس 
بسیاری از سریال های طنز، زنان نقش های فرعی نداشتند و اتفاقاً حضورشان در قصه 
خیلی پررنگ و تاثیرگذار است. در این سریال به مشکلات جوانان هم به شکل خاص 
پرداخته شده بود که برای بیننده جذابیت داشت و از طرف دیگر، شخصیت پردازی ها 
و بازی ها خیلی واقعی بود و برای مخاطبان باورپذیر به نظر می رسید. همکاری و تعامل 

خیلی خوبی هم بین عوامل و بازیگران برقرار بود و همه با جان و دل کار می کردند.
  این روزها چه می کنید و مشغول چه کاری هستید؟

فعلًا که کار خاصی ندارم و استراحت می کنم.

عباس نباتی ـ دوبلور »ای کیو سان« و »جنگجویان کوهستان«:

کمتر به صداوسیما می روم و هیچ گله ای ندارم!
صدای  طنین  از  است  پر  می کنیم  مرور  را  کودکی مان  وقتی   - فرهنگی  بخش 
و  بادها«  »امپراتور  این سفر ۵۰ ساله، هم دوش  در  او  نباتی.  دوست داشتنی عباس 

»جنگجویان کوهستان« بود. »دوقلوهای افسانه ای« 
را تا رسیدن به »سرزمین گمشده« همراهی کرد. 
از »جیمی« در »ماجراهای هاکلبرفین«  او  صدای 
در خیال کودکی نسل دهه ۶۰ شخصیت متفاوتی 

خلق کرد.
عباس نباتی از دوبلورهای باسابقه و گوینده درباره 
شرایط این روزهایش در روزگار کرونا و همچنین 
فعالیت در عرصه دوبله سخن گفت و در عین حال 

یادآور شد: کار دوبله دیگر مثل سابق نیست.
او که بیش از ۵۰ سال در عرصه دوبله فعالیت کرده 
است، در گفت و گویی با ایسنا با اشاره به اینکه این 
روزها کمتر به واحد دوبلاژ صداوسیما رفت و آمد 
از نیم قرن،  دارد، گفت: هیچ گله ای ندارم! بیش 
هم مدیر دوبلاژ بودم و هم گوینده؛ از کارتون گرفته 
تا مستند و سریال و فیلم دوبله کرده ام و در حال 
حاضر حدود سه سال است که مدیردوبلاژی نمی 

کنم و فقط گویندگی می کنم آن هم خیلی کم.
صرف  دیگر  دوبلاژی  »مدیر  اینکه  بیان  با  نباتی 
نمی کند«، تصریح کرد: به نسبتی که می خواهی 
برای  گیری  می  که  مبلغی  آن  و  دهی  انجام  کار 
انرژی  پر  ها  کند. جوان  نمی  ها صرف  قدیمی  ما 
ما  ولی  کرد  استثمار  شود  می  را  آنها  و  هستند 

قدیمی ها را نه.
او ادامه داد: کار دوبله دیگر مثل سابق نیست که بنشینند و با دقت کار ترجمه را 
ویراستاری می کردیم؛  ابتدا  را  ما مدیر دوبلاژهای قدیمی ترجمه ها  اصلاح کنند. 
دوبلاژ  مدیر  حالا  اما  کردیم،  می  دقت  خیلی  اما  کنیم  عوض  را  داستان  اینکه  نه 
عین ترجمه را جلوی گوینده می گذارد و گوینده هم آن را می گوید و شرایط این 
گونه است.  نباتی در پاسخ به این پرسش که آیا همچنان برای کار به واحد دوبلاژ 
صداوسیما می رود؟ توضیح داد: حدود سه ماه است که به واحد دوبلاژ صداوسیما 
به  و  بیرون سفارش می دهد  به  برای دوبله  را  برخی کارهایش  تلویزیون  ام.  نرفته 
همین دلیل رفتن به تلویزیون با مبالغ سابق خیلی صرف نمی کند. با وجود اینکه 

دوبله ها درجه بندی می شود اما باز هم دیگر صرف نمی کند.
این دوبلور که این روزها اندک آثار بیرونی را گویندگی می کند، درباره علت کم کاری 
اش در واحد دوبلاژ صداوسیما اظهار کرد: نه اینکه ما نخواهیم همکاری کنیم آنها با 
ما دیگر همکاری نمی کنند. قدیمی ها ضرب المثل زیبایی دارند که می گوید عدو 

سبب خیر شود. اینکه واحد دوبلاژ با من همکاری نمی کند، باعث خیر من است.

او با اشاره به شاگردانی که در عرصه دوبله تربیت کرده است، یادآور شد: اغلب کسانی 
که امروز گویندگی نقش اول و مدیردوبلاژی می کنند همه کارآموزان من بوده اند 
در  را  عملی  کار  پرکارند.  تلویزیون  در  اکنون  که 
که  ندارد  اهمیتی  هیچ  گذراندند.  با من  سال ۶۳ 
تلویزیون به من کار نمی دهد. من نیاز به مختصر 
کاری دارم که سرم گرم باشد و آن مقداری که من 

را راضی کند، هست.
این صاحب صدای ماندگار، سریال »پرستاران« و 
کاراکتری که نقش آن را می گفت را یکی از جذاب 
ترین نقش ها دانست و در این زمینه اظهار کرد: 
کاراکتر دکتر لوچیانو فورلانو معروف به »لوک« را 
که می گفتم دوست داشتم. این کاراکتر جراح بود. 
بهرام زند صدای من را برای این کاراکتر مناسب 
دوبله  خودم  هم  را  »دوقلوها«  کارتون  دانست. 
کردم و کاراکتر »مارتین« را داشتم. همچنین »ای 
صداپیشگی  آن  در  که  کردم  دوبله  را  سان«  کیو 
مرحوم  کار  که  داشتم  عهده  بر  را  ژنرال  کاراکتر 
را هم  »با خانمان«  کارتون  بود.  ها  نارنجی  پرویز 
مستندهای  بودم.  هم  آن  نریتور  که  کردم  کار 
و  »دریاها  مستند  ویژه  به  کردم  کار  هم  بسیاری 

اقیانوس ها«.
این دوبلور در ادامه با بیان اینکه کیفیت فیلم ها 
این روزها  تاثیر می گذارد و  بر کیفیت دوبله  نیز 
فیلم های خوبی هم تولید نمی شوند، گفت: فیلم 
هایی که ساخته می شوند اغلب خشن هستند و 
دیگر آن لطافت و زیبایی های خاص فیلم ها و سریال های گذشته را ندارند. گونه ای 
خشونت و ناراحتی و غم در اغلب آثار وجود دارد. به همین دلیل هیچکدام از کارها، 
زیبایی کارهای قدیم را ندارند.  نباتی در همین زمینه با اشاره به دوبله سریالی که 
در دهه ۵۰ صورت گرفت، یادآور شد: سال ۵۰ سریالی به نام »ویرجینیایی« را کار 
می کردیم. سریالی وسترن بود. علیرغم اینکه زندگی غربی را نشان می داد ولی هر 
کدام از قسمت ها داستان اجتماعی و لطیفی داشت که در آن نقش اول را می گفتم. 
کاراکتری به نام ترام پاس که خیلی آن را دوست داشتم.  عباس نباتی در پایان درباره 
فعالیت این روزهایش به ایسنا گفت: الان اغلب کار سینمایی دوبله می کنم اما حجم 
آن مثل سابق نیست. آن موقع از ۹ صبح تا ۱۲ شب مشغول بودیم و انرژی زیادی 
داشتیم. الان اوضاع احوال به گونه ای است که کارفرماها سعی می کنند کار را ارزان 

دربیاورند تا سود بیشتری ببرند و کل دنیا دنبال این مساله است.
نباتی به تازگی در مستند »یک شب در تورین« هم گویندگی کرده است. فردوسی 

پور راوی این مستند است و این روزها برای پخش از فیلیمو آماده شده است.


